
ZAMBIE 
 
Letošní agrosalón Země živitelka společně s dalšími více než sto tisíci hosty navštívila také 
delegace dvou zambijských ministrů.  
 
V návaznosti na dosavadní dobré vztahy s českým resortem zemědělství i pozitivní 
zkušenosti vedení zambijských resortů ze setkání se zástupci českých firem  
na podnikatelské misi v Zambii přicestovali ministryně zemědělství Dora Siliya a ministr 
hospodářských zvířat a rybářství Michael Katambo do ČR, aby zde pokračovali v jednání  
o spolupráce a seznámili se blíže s českou produkcí a know-how v sektoru zemědělství. 
 
Program delegací obou ministrů začínal již na cestě z letiště do Českých Budějovic. Výhody 
dvojí užitkovosti skotu plemene ČESTR a systém fungování zemědělských družstev 
v českých podmínkách popsal hostům v ZD Krásná Hora ekonom podniku, pan Marek 
Kadeřábek. Výklad o historickém původu zemědělských družstev v ČR a jejich přerod  
do dnešní podoby zaujal ministryni Siliyi, jejímž záměrem je motivace drobných zambijských 
farmářů ke sdružování do výrobních a odbytových družstev. „Jsem si vědoma násilného 
původu zemědělských družstev v ČR. Učíme se z vaší historie a naším cílem je pozitivní 
motivace našich drobných farmářů k vytváření družstev s rozvinutým managementem. 
Drobných farmářů je u nás více než 90 % a každý z nich obdělává 1 až 5 ha.“ Na veletrhu 
Země živitelka se pak oba ministři setkali s českými producenty zemědělské techniky, 
genetiky skotu, vzdělávacích a výzkumných institucí v sektoru zemědělství, oddělením koz  
a ovcí skupinu provedli zástupci Svazu chovatelů ovcí a koz. 
 
Na programu v regionu s tradicí rybníků samozřejmě nechyběla návštěva sádek. Ministr 
Katambo uvedl, že rozvoj v oboru akvakultury je pro jeho resort prioritou, „Zambie, která je 
vnitrozemský stát, nedokáže vyprodukovat dost ryb pro pokrytí domácí poptávky. Velké 
objemy ryb dovážíme z Číny. Na těchto dovozech však nechceme být závislí, potřebujeme 
dosáhnout růstu vlastní, kvalitní produkce.“ 
 

 
 

 


